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Under den store konferansen
om miljø, verdiskapning og
sysselsetting i Oslo i forrige
uke, ble spørsmålet om Øko
nomisk vekst et stridsemne.
Konûransen samlet toppene
innen næringsliv, organisasjo
ner og regjering. Regjeringen
stilte med lire statsråder og
statsministeren. Konferansen
kom i stand eller initiativ fra
Naturvemforbundet.

Naturverniorbundets gene
ralsekretær Dag Hareide ble
stående nesten alene i sin
motstand mot Økonomisk
vekst, mens blant annet stats
minister Gro Harlem Brundt
land, kommunalminister Gun
nar Berge og LO-leder Yngve
Hågen sen utvetydig krevde
økt vekst.

I regjeringens langtidspro
gram for 1994 til 1997 går det
fram at det private forbruket
skal fordobles innen år 2030.
Slik ble dette kommentert av
Dag Hareide under konferan
sen:

— La OSS gjennomføre et
livsviklig tankeeksperiment.
Norge fordohier forbruket til
r 2030 som langtidspianen
forutsetter. Og i rettferdighe
tcns navn lar vi andre land i
verden nå samme nivå som

oss. Vi legger til forventet be
folkningsvekst, og finner at
den samlede verdensøkono
mien i år 2030 har vokst 94
ganger. Vi skulle da ha bruk
for 94 ganger så mye energi
pr. år og slippe ut 94 ganger
sa mye CO2 fra fossile brens—
ler. For å unngå det, må tek
nologien bli 94 ganger så
energieffektiv. Det vet vi er
umulig, sa han.

Gunnar Berge repliserte
ved å vise til at regjeringen
skal endre vekstens innhold.

— Den Økonomiske veksten
skal gå til blant annet flere
harnehager. mer omsorg og
investering i teknologi som
gjør at vi trenger mindre res
surser, sa Berge.

— Når Naturvernforhundet
foreslår at energiforbruket
skal halveres, blir vi betraktet
som drømmere, svarte Har
eide.

— Vekst umulig
— Globalt sett er det nødven
digvis en motsetning mellom
Økonomisk vekst og en bære-
kraftig utvikling, sier çkono
men Stein Hansen til N&M
Bulletin.

Hansen har tidligere jobbet
tor blant annet Verdenshan
ken, Asiahanken, FN og den
norske regjeringen. Na er han
konsulent i Nordie Consulting
Group A/S i Oslo.

— I regjeringens langtids
program går det fram at 90
prosent av den planlagte for
doblingen av lorbruket fram
til 2030 kan skje uten at det
brukes mer naturressurser enn
i dag.

Men selv de resterende ti
prosentene er altfor mye hvis
vi skal ta hensyn til de fattige
landene i sør og kommende
generasjoner. Dessuten er det
sannsynlig at inntektene fra
produktivitetsveksten gar til
forbruk som er skadelig for
miljøet, for eksempel flere
flyreiser, sier Hansen.

Kritiserte Gro
Proftssor Herman Daly, som
er økonom i Verdensbanken,
har vunnet stor respekt for si
ne bøker om forholdet mel
lom miljø og økonomi. På en
konferanse i Oslo forleden,
arrangert av Norsk Bondelag
og Alternativ Framtid, kriti
serte han Brundtlandkommi
sjonens anbefaling om at den
globale veksten skal øke fim
til ti ganger.

— Jeg ville være glad hvis
det var mulig bruke ressur
sene så mye mer effektivt at
veksten ikke fører til Økte mil
jøproblemer. Men det er høyst
tvilsomt om det er mulig, sa
Daly.

0
Kritiserer Gro og Gunnar

Toppøkonomer sier nei til vekst
Vi må ha Økonomisk vekst for å løse miljøproblemene! Det mener
regjeringen og LO. Men de møter kraftig motbør fra miljøbevegelsen og
toppøkonomene Stein Hansen og Herman Daly. økonomisk vekst kan ikke
kombineres med en bærekraftig utvikling, mener de.
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og Finnmark.

RAGNHILD SVED

— En fangst med stor innblan
ding av drektige hunner er
dårlig ressursutnyttelse og det
bryter også med vanlige prin
sipper tor jakt og fangst, heter
det i brev fra NNV til fiskeri
ministeren.

Forbundet peker på at det
tidligere i hovedsak ble fang
stet langs kysten, men at fang
sten senere ekspanderte til
Barensthavet. Før fangststop
pen i 1987 foregikk det meste
av fangsten der. Det er også
øst i Barentshavet og ved
Spitsbergen at de store hunne
ne samler seg. Statistikken vi
ser at 65 prosent av de flinge
de dyrene fra Barentshavet er
hunner og en stor del av disse
er drektige. Utenfor kysten av
Nordland og Troms er innsla
get av drektige hunner lavere.

Også tidspunktet for fang
sten har betydning for hvor
mange drektige dyr som fan
ges, påpeker NNV. Jo senere
fangsten starter, jo flere ung-
dyr og hanner blir tatt.

Naturvernforbundet mener
også at kystnær fangst gir la
vere energiforbruk.

Ulike kvoter
Ekspedisjonssjef Stein Owe i
Fiskeridepartementet (FID)
sier at myndighetene har
fulgt rådene fra IWCs viten
skapskomité i fordeling av
fangstkvoten. Komiteen me
ner det er mulig at det fin
nes fire genetisk ulike be
stander av vagehvalen i de
aktuelle farvannene, og an
befaler derfor ulike kvoter
for de ulike områdene. Det
innebærer en liten kvote for

områdene ved Svalbard!
Bjørnoya og Nordsjøen, in
gen kvote for LolotenlVeste
ralen og en større kvote for
kysten av Finnmark og
Troms, ifølge Stein Owe.

Derimot ser det ikke ut
at myndighetene vil forsky
fangsstarten for å unngå å ta
mange drektige hunner.
De vil heller ikke gå inn på et
forslag om å sette et tak på
antall drektige hunner som
kan fanges, for så å avblåse
fangsten når hunnekvoten er
fulgt.

— Kvoten er så lav at dette
ikke er en særlig aktuell pro
blemstilling, sier Owe.

Inspektører
Hver fangstbåt får inspektør
ombord, og samtlige inspek
tører er veterinærer. Disse
gjennomgikk i forrige uke et
to dagers kurs.

— Jeg tror hvalfangeme er
fullstendig klar over hvilk’
oppmerksomhet som er kn
tet til fangsten, og derfor har
en sterk egeninteresse i å ikke
begå ulovligheter. De nye in
spektørene er også klar over
sakens alvor, sier Owe.

Naturvernforbundet krever
i sitt brev at det reageres kraf
tig på ulovligheter og at kon
sesjonen hør fjernes i alvorli
ge tilfeller. Videre forutsetter
NNV at regjeringen slipper til
internasjonale kontrollrer,
men dette kravet blir ikke
imøtekommet.

— Hvis vi hadde kommet til
enighet med IWC kunne vi
hatt med noen, men nå ser vi
det slik at norske inspektører
er bra nok, sier Owe.

Jens Stoltenberg er andre per
son ut i vår serie om partienes
miljøpolitikk. I forrige num
mer tok vi for oss Anne Enger
Lahnstein.

— Blir miljøsaken viktig for
i valgkampen i år?

— Ja, vi vil gjøre det vi kan
for å få miljøvern opp igjen
på den politiske dagsordenen.
Jeg er veldig lei meg for at
miljØvem er blitt nedpriori
tert. Det skyldes at Økonomi
og arbeidsledighet overskyg
ger alle andre spørsmål. Dess
uten er mange partier ikke in
leressert i at miljøsaken blir
diskutert, fordi det da ville vi
se seg at AP har oppnådd be
tydelige resultater på miljø-
området de siste årene. Prak
tisk talt samtlige typer foru
rensning er redusert tildels
betydelig de siste arene.

— Men AP har vel heller
ikke vært så ivrig etter å snak
ke om miljØvern i det siste?

— Det er dine ord. Proble
,t er at avisene bare skriver

om koniliktene, og mer om de
dårlige enn de gode nyhetene.

Ikke økte avgifter
— I APs program står det at
miljøavgiftene skal økes, men
samtidig må det ikke slå uri
melig ut for næringslivet. Er
det rom for å Øke miljØavgif
tene i dag?

— Norges CO-avgift er ver
dens høyeste, og vi kan ikke
gå særlig lenger pa egen hånd.
Hvis det skal bli vesentlige
økninger, er vi avhengig av at
forskjellene mellom andre
land og Norge ikke blir for
stor. Men det er rom for en
særnorsk innføring av miljø-
avgifter på deponering av av
fall.

— I regjeringens langtids

program står det at mniljøpoli
tikken blant annet ma ses i lys
av «konflikter i forhold til (...)
sysselsetting og en stabil øko
nomisk vekst.» Det var ikke
sa sterke forbehold i forrige
langtidsprogram og partipro
gram. Er ikke AP nå i stØrre
grad enn tidligere er opptatt
av å tilpasse miljøpolitikken
til næringslivets behov?

— Når det er høy ledighet.
framstår den kortsiktige kon
Ilikten mellom arbeid og mil
jØ som stØrre. Arbeidsledighet
truer miljøvemet. Hvis vi ikke
greier å få til full sysselset
ting, undergraver vi også mnu
ligheten for en tøffere miljØ
politikk. A pålegge industrien
vesentlig høyere CO-avgift
enn andre land, er darlig sys
selsettingspolitikk og dårlig
miljØpolitikk. Resultatet vil
lett bli nedleggelser av indu
strien i Norge, og utflytting til
land med svakere miljøkrav.

— Så du innrØmmer at le
digheten na er et hinder for en
mer aktiv miljøpolitikk?

— Ja, der hvor det finnes en
konflikt mellom arbeid og
miljØ. I)et er helt selvsagt.
Det er lettere å bygge ned
miljøflendtlige arbeidsplasser
når de som mister jobben kan
regne med å få nytt arbeid.

Likner NHO
— Avsnittene i regjeringens
nye langtidsprogram om å se
miljøkravene i sammenheng
med behovet for økt økono
misk vekst, det er som å høre
Høyre og NHOs besvergel
ser?

— Mener du at vi ikke skal
se miljø i sammenheng med
økonomisk vekst’? Nei, jeg
tror ikke Naturvern forbundet
mener det. Og vi skal ikke la
være å drive med miljøvern
selv om det er ledighet. Be
viset på det er at vi har ut
slippsreduksjoner over hele

linja. Og vi venter verken på
EF eller på at ledigheten skal
nå ned lr vi gjør noe.

— Regjeringen arheider ut-
fra prognoser om Økt vei— og
flytrafikk fram mot ar 2000.
Harmonerer dette med NOK
og C02-målene?

— Det avhenger av hvor stor
trafikkøkningen blir, hvor sto
re reduksjoner vi får på andre
områder, og hvilken teknologi
vi tar i bruk. Men alle partier
baserer seg på trafikkvekst.

Så på hvilke områder må
NO- og CO-utslippene først
og fremst reduseres’?

— Vi regner med fortsatte
reduksjoner i industrien og
husholdningene. Den forven
tede veksten i utslippene fra
Nordsjøen er kraftig redusert.
Dessuten har vi allerede opp
nådd en viss reduksjon i CO
og NO-utslippene.

— I regjeringens langtids
program står det at de nasjo
nale miljømalene må vurderes
«ut fra hensynet (...) til norsk
næringslivs konkurranseev
ne.» Apnes det dermed for at
for eksempel CO- og NOK
målene kan falle bort?

— Nei, vi må stå ved de må
lene.

— Så du er ikke enig med
regjeringen på dette punktet?

— Jo, jeg er enig. Disse for
heholdene har alltid vært med.
Vi må hele tiden vurdere mil
jØpolitikken utlra økonomi og
sysselsetting. Men miljØmåle
ne står fast, og vi bruker dem
hver gang store miljøsaker
kommer opp i Stortinget. sier
Jens Stoltenberg.

Trafikksjokk
iEF
EF står foran et sam
menbrudd i trafikken.
Det sa EFs miljøkom
misær lonannis Paleo
krassas på et møte i
Danmark nylig.
Danmarks miljøminister
mente at EF står foran
en krise i transport-
sektoren à la olje
krisene i 1973 og 1979.

Uttalelsene kom da EFs mil
jøministre møttes i Arhus ny
lig. Trafikkproblemene i EF
stod øverst på dagsordenen.

Rapporten Transport and
the environmdnt, utarbeidet
av det danske MiljØministeri
et, ble lagt fram på møtet, og
her heter det at i de siste tjue
årene er trafikken blitt mer
enn fordoblet i EF. De neste
tjue årene forventes en ytterli
gere fordobling. Antall biler i
EF vil i år 2010 være økt med
50 millioner i forhold til i dag,
og de skal trenges inn på de
allerede i dag overbelastede
veiene, skriver Information.

Miljøministeriet mener at
den forsterkede arbeidsdelin
gen i EF og satsingen på stor-
drift fører til at godstrafikken
på vei kommer til zi øke, selv
med lav økonomisk vekst.

Ifølge EF-kommisjonen vil
C02-utslippene fra transport-
sektoren øke med 25 prosent
innen år 2000 uten nye tiltak.
Allerede i dag står transport-
sektoren for en fjerdedel av
EFs samlede CO-utslipp.

Men tross de dystre beskri
velsene, ble EFs miljØministre
ikke enige om effåktive tiltak.

I Det ble bare en prinsipiell
enighet om at alle miljØkost
nader må reflekteres i bensin-
prisen.

En analyse fra EF-kommi
sjonen viser imildertid at bil
tralikken vil øke selv med en
kraftig avgiftsøkning på ben
sin. Miljøministrene kom der-

• for fram til at det også måtte
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— Opplysning
viktig

I lornge uke var forskere fra
hele verden samlet i Trond
heim tor å vurdere hvordan
man skal komme videre i ar
beidet med konvensjonen om
biologisk mangfold. Denne
avtalen skal hindre at vi inis
ter verdens rikdom av arter,
genvarianter og økosystemer.
[-Iver dag utryddes 50—200 ar
ter gjennom menneskets rov
drift på naturen. Dowdeswell
mener at det er mye vanske
ligere å få gjennomført bio
konvensjonen enn avtalen om
oznlaget. Redselen for en om
t’attende bølge av hudkreft var
lett å torstå for bik hest.

— Ozon hadde et mye klare
re og lettere forståelig viten
skapelig grunnlag. Du opple
ver ikke tapet av biologisk
mangbold i hverdagen. Vi
trenger noen som oversetter
vitenskapen for politikerne og
publikum, og vi m satse mye
mer på å endre atferd og hold
ninger, sier I)owdesswell til
N&M Bulletin.

Dowdeswell får støtte av
den engelske professoren,
Norman Myers.

— Det viktigste er å få pu
blikum til å forstå omtanget
av problemet, det er helt nød
vendig tor at politikerne skal
gjøre noe. Vi vitenskapsmenn
har visst om problemet i 20
år, men oppfører OSS som om
vi har et hav av tid. Vi insis
terer på at alt må telles, vi
skal vite hvor mange arter
som dør pr. dag før vi gjør
noe.

svekke konvensjonen.

ANDERS GJESVIK

Mesteparten av jordas hiolo
giske mangfold helinner seg i
u-landene, men størstedelen
av lortjenesten på disse res
sursene havner i i-landene.
Den lave fortjenesten og en
enorm gjeldshyrde fører til at
u-landene driver rovdrift på
sitt mangfold. Biokonvensjo
nens fundament er en overfø
ring av penger og teknologi til
u-landene, slik at de kan bru
ke sitt biologiske mangfold på
en mer bærekraftig måte.

USA har ikke undertegnet
biokonvensjonen, men i for
bindelse med en snarlig un
dertegnelse har amerikanerne
sendt en tolkning av konven
sjonen til de rike landene.
USA vil bruke sin tolkning
ved en ratifikasjon, og her om
de rike landenes støtte i tolk
ningen. USAs tolkende tekst
er unndratt offentligheten,
men N&N Bulletin har et ek
seinplar av dokuinentet. Her
heter det at plikten til a over
føre teknologi ikke skal om
fatte private selskaper, og at
selskapenes patentrettigheter
må respekteres. USA vil også
overføre økonomisk kontroll
fra Confårence of the parties
(organet til partslandene i
konvensjonen) til den i-lands-
dominerte GEF.

U-Iand mister
interessen
1januar i år ble det holdt en
internasjonal konferanse i
UNEP-hovedkvarteret om na
sjonale interesser og globale
krav i forbindelse med bio
konvensjonen. Konferansen
ble ledet av Calestous Juma
fra Kenya.

— Den amerikanske påstan
den om at konvensjonen bare
omfatter nasjoner, og ikke pri

vate selskaper, er helt uhold
har. Konvensjonen dekker
helt klart også det private næ
ringsliv. Hvis i-landene sier at
de ikke kan pålegge selskape
ne å dele sine teknologiske
kunnskaper fordi de er privat
eiendom, kan u-landene si at
det hiologiske mangfoldet til
hører lokalbefolkningene, og
er utenbor deres styring. På
den måten får vi en tosidig
blokkering av konvensjonen,
sier Juma.

Juma frykter at USA kan få
støtte av i-land som har en
omfattende industri på biote
knologi. Noen mener at sterke
og artsrike u-land som India,
Malaysia og Brasil vil trekke
seg fra konvensjonen hvis
USA får gjennomsiag for sin
tolkning. Juma tror at de bles
te u-landene vil undertegne og
ratifisere biokonvensjonen,
men unnlate å følge den opp
nasjonalt.

— Jeg vet ikke om noe u
land som er ivrig på å komme
i gang selv slik som konven
sjonen tolkes i dag. Den hin
drer ikke at i-land som står
utenbor konvensjonen borsy
ner seg av u-landenes hiolo
giske mangfold, uten at de be
høver å gi sin teknologiske
kunnskap til gjengjeld. Strøm
men av ressurser fra u-lande
ne flyter allerede nordover
uten konvensjonen. Jeg mener
at vi må legge inn i konven
sjonen et krav om at bare
medlemmer av konvensjonen
kan hente ut hiologiske res
surser fra et u-land. En annen
mulighet er å legge det inn i
den nasjonale lovgivning, sier
Juma.

Juma mener at to i-land og
u-land som ivrer for konven
sjonen bør opprette en bilate
ral avtale om utveksling av
teknologiske og biologiske
ressurser som kan bli en mo
deliavtale for andre land.

EF-diskusjon
USA har sendt sin tolkning til
alle regjeringene i EF, men
det finnes ingen entydig reak
sjon, borteller avdelingsleder
Veit Koester ved Skov- og na
turstyrelsen i Danmark.

— Det amerikanske forsla
get forrykker hele halansen
mellom i-land og u-lan
konvensjonen. Danmark Ii

bortsatt formannskapet i EF
neste gang forslaget skal be
handles. Vi vil arbeide for at
man ikke foretar seg noe som
kan støte u-landene, sier
Koester.

UNEP-leder Elizabeth
Dowdeswell sier at hun me
get gjerne ser at USA un
dertegner og ratifiserer bio
konvensjonen.

— Alle har rett til å komme
med sine egne tolkninger, selv
om jeg gjerne skulle unngått
dem. Men jeg frykter ikke den
amerikanske tolkningen, den
har ingen juridisk status i kon
vensjonen, sier Dowdeswell.

USA vil i sin tolkning styr
ke GEF som finasieringsiv
kanisme i konvensjonen.
landene har uttrykt sterk kri
tikk mot GEF, fordi den er for
sterkt dornimert av i-landene.

— Jeg er enig i at GEF er hor
mye på de rike landenes pre
misser. UNEP vil arbeide tor
å endre mekanismene i GEF.
Rio-konferansen viste beho
vet for et bredt internasjonalt
samarbeid, sier Dowdeswell.

Et ekspertpanel under hiokon
vensjonen konkluderer med at
det er behov for en såkalt bi
osikkerhetsprotokoll som re—
gulerer utsetting av GMO. Et
eksempel på slik GMO er to
maten som ikke råtner, som er
utviklet i USA. I dag finnes
ikke mange slike produkter i( ,arkedet, men, hundrevis er
1,å forsøksstadiet. I framtiden
kan vi vente titusenvis av
GMO-produkter som skal set
tes ut i forskjellige naturtyper
over hele verden. Hvilke kon
sekvenser en slik utsetting vil
få for andre arter er i utgangs
punktet helt ukjent. GMO kan
skade direkte ved å fortrenge
konkurrerende vekster i natu
ren, og indirekte ved å for-
trenge tradisjonelle arter i
markedet, slik at de ikke blir
dyrket lenger.

Strengere handel
Lederen for ekspertpanelet,
dansken Veit Koester, sier at
det ikke er noen tvil om at en
protokoll vil gjøre det vanske
‘igere å drive handel med le-

ende GMO.
— Hvis vi tar tomaten som

ikke råtner som eksempel, vil
protokollen kreve at den ikke
kan markedsføres i et nytt
land uten å være vurdert av
myndighetene. Eksportøren
må gi alle opplysninger om
tomaten, og hjelpe til å vur
dere om den vil true noen av
de eksisterende artene. Når to-
maten er klarert i nok land, vii
den havne på en liste over
GMO som ikke trenger vur
dering lenger, sier Koester.

Koester mener at det må
finnes en institusjon der lan
dene kan få hjelp i det kom
plekse arbeidet med å vurdere
om en GMO vil ha skadelige
virkninger i deres natur. Han
finner det rimelig at kostnade
ne ved vurderingen blir betalt

— av ekportøren. EF har i dag et
slikt system.

Biosikkerhetsprotokollen
regulerer også utvikling av
GMO i lukkede systemer. Det
finnes alltid en fare for lekka
sjer til naturen. Denne faren
kan gjøre at i-landene velger å
legge slike anlegg til u-land,
på grunn av at de har slappere
miljølovgivning.

Fremmede arter
Ekseinpelet med Australias
utsetting av kaniner med på
følgende ekspiosiv bormering,
viser at også utsetting av
fremmede, naturlige organis
mer kan få store økologiske
konsekvenser. Koester mener
at en institusjon som vurderer
GMO også kan vurdere utset
ting av fremmede, men natur
lig utviklede organismer.
Denne vurderingen ligger
utenlor panelets mandat, men
panelet konkluderer med at
det er behov for å vurdere en
protokoll om utsetting av na
turlige organismer også.

DirektØr i Direktoratet for
naturforvaltning og Norges
primus motor i arbeidet med
biologisk mangfold, Peter Jo-
han Schei, støtter tanken om
en en protokoll for utsetting
av fremmede, naturlige orga
nismer.

— Konvensjonen peker pa at
man ikke skal sette ut frem
mede arter som kan skade det

hiologiske mangfoldet, men
jeg tror det er behov for en
egen protokoll. Dagens nor
ske lovverk er ikke godt nok
på dette området, sier Schei.

USA bekjemper
Nok en gang spiller USA en
negativ rolle i det internasjo
nale miljøvernet. USA har
deltatt i ekspertpanelet, selv
om landet ikke har underteg
net hiokonvensjonen. USA
hevder at det ikke er flirligere
å sette ut GMO i naturen enn
å sette ut fremmede naturlige
organismer, og mener at ingen
av delene mnedforer særlig ri
siko. 1)erfor mener USA at
det ikke er noe klart behov for
en protokoll om biosikkerhet.
Noen av de vestlige landene
med sterk hioteknologisk in
dustri ser gjerne at protokol
len blir svekket, det gjelder
England, Tyskland og Frank
rike. Denne industrien vil ikke
ha en streng regulering av
GMO.

Koester er ikke helt sikker
på at det kommer en protkoll
om biosikkerhet.

— Hvis vi ikke får en pro
tokoll i løpet av 2—3 år, er jeg
redd vi aldri får den. USA kan
klare å
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Bremser
miljØbil
Volvo har utviklet en miljøhil
som gar på gass og elektrisi
tet, men kommer ikke til å

Boëthius.
Volvos miljøbil har to mo

turer: en hatteridreven elmo
tor, som bilen kjører på. og en
gassturhin som lader hatterie
ne underveis.

I rapporten «Dirty Track
of Car Industry» anklager
Greenpeace hilprodusentene
for å utvikle miljøbiler bare
for syns skyld. mens de i de
res masseproduksjon fortsatt
satser på biler som forurenser
for mye, skriver Information.

Øresundsbro
i fare

Sveriges miljøvernminister
Olof Johanson tror ikke at den
ornstridte Øresundsbroen
noengang kommer til å bli
bygget. Til Dagens Nyheter
sier han at heslutningsgrunn
laget i forhold til miljØkonse
kvensene er for tynt, og at
skattehetalerne vil komme til
å få hele regningen for pro
sjektet. I en kommentar sier
Danmarks miljØminister,
Svend Auken, at broen ikke
blir bygget hvis ikke miljØfor
holdene er i orden. Først til
høsten ventes alle miljØkonse
kvensene å være godt nok ut
redet, og da vil også en ende
lig beslutning tas, ifolge In
formation.

I)et var under et spontant,
ikke annonsert innlegg under
konftransen at Kjell Opseth
staket ut den helt nye kursen i

transportpolitikken. Han sa at
personbiltrafikken skal redu
seres og at den nye hovedily
plassen på Gardermoen først
og fremst er beregnet til å be
tjene den tralikkmengden vi
allerede har.

— Vi blir angrepet for å
hygge vei. Men vi bygger vei
for å bedre framkommelighe
ten i’or den eksisterende tra
fikken. En bil som står stille i
kø forurenser fire ganger sa
mye som en som er i fart. Det
blir ogsa pastatt at personbi
len er et onde. Vi kan ikke
forby personbilen. Men vi
skal redusere bruken sa langt
rad er, og dessuten skal vi sat

— Det er ikke god nok infra
struktur til å satse på natur-
gass i bussene, sa Opseth un
der den store konfåransen om
miljø og sysselsetting i Oslo
forrig uke.

Det blir altså for vanskelig
å få et godt nok nett for dis
tribusjon av naturgass til de
forskjellige delene av landet.
ifølge Opseth.

Flytende naturgass må i
dag importeres fra kontinen
tet. For å etablere et distribu
sjonsnett i Norge, må staten
inn med støtte. Alternativet er
at tor eksempel Statoil starter
produksjon av flytende natur-

se på kollektivtrafikken, sa
Opseth.

Dette står i rak motsetning
til det Opseth tidligere har
framlagt om personhiltraiik
ken. Senest i Norsk- Vei- og
Veitrafikkplan (NVVP), som
Opseth la fram 2. april, går
det fram at personhilbruken
vil vokse med ca. en prosent i
aret fram til år 2000. l)essuten
står det ingenting i NVVP om
at regjeringen ønsker å redu
sere hilbruken, slik som Op
seth altså nå går inn for.

De nye signalene fra Op
seth innebærer at mange plan
lagte bomprosjekter rundt om
i landet sannsynligvis ikke vil
lønne seg, fordi de i mange
tilfeller er basert på en bety
delig trafikkvekst.

Mindre flytrafikk
Like oppsiktsvekkende var
det at Kjell Opseth na demper
forventningene om økt Ilytra

gass i Norge. men foreløpig
finnes ingen vedtak om det.

I en proposisjon som Sain
ferdselsdepartementet nylig la
fram tor Stortinget heter det at
«Siden bruk av naturgass først
og fremst kan medverke til at
dci lokale miljøprohlenia blir
minska, vil bussdrift i hyom
råde vere det mest interessan
te.» Det heter også i proposi
sjonen at regjeringen vurderer
å gi avgiftslettelser til alterna
tive drivstoff for a stimulere
bruken.

Men Opseth er altså likevel
negativt innstilt til gassbruk i
busser.

fikk i årene framover. Tidli
gere har han satt som forut
setning for den nye flyplassen
på Gardermoen at flytraf’mkken
øker med 4,6 prosent i året
fram til år 2000. fra 7,1 mil
lioner passasjerer i 1991 til
11,7 millioner i år 2000. Men
under iniljøkonfiransen forri
ge uke lanserte Opseth et hc
annet mål. Gardermoen byg- .—‘

ges først og fremst for å be
tjene den tralikkmengden vi
allerede har.— Den nye hovedflyplassen
skal ta hånd om trafikken vi
allerede har, pluss at vi har
lagt inn en reserve. Det er det
vel ikke noe galt i, sa Opseth.

Men Opseth advarte mot a
ga tor fort fram i mniljøvennlig
retning i samferdselssektoren.

— Den raske overgangen
blir for kostbar. Men vi skal
gjennomføre en langsom mil.
jørevolusjon, sa Opseth.

For tiden pagår det et for
søksprosjekt i Trondheim med
bruk av naturgass i busser.
Dette er støttet av staten. For
søket avsluttes om et års tid,
og da vil det bli tatt en endelig
avgjørelse om staten fortsetter
sitt engasjement for å få bus
sene til å gå over til gass.

Kjell Opseth var imidlertid
positiv til gassbruk i ferjer un
der konfåransen. Også her er
det nødvendig med et distri
busjonsnett for gass. Opseth
utdypet imidlertid ikke sine
synspunkter nærmere.

Forskere som pa vegne av
Exxon har undersøkt virknin
gene av de 35.000 tonnene
med raolje som lakk ut i Prins
Willam-sundet la fram den
ene rapporten etter den andre

( )m mots i funncrn. til dL fl.

jeringsfinansierte forskerne,
skriver New Scientist.

Antall oter og lomvi, to av
de artene som ble hardest
rammet, har tatt seg opp, og
virkningene på laks og sild
har vært uvesentlige, sier
Exxon.

Utvalgte data
Forskerne som i lïre år har

undersøkt virkningene av sø
let pa vegne av myndighetene
sier at Exxon-forskerne har
basert seg pa utvalgte data og
ikke undersøkt de mest tilsøl
te stedene.— Det er klare eksempler pa
at Exxon har valgt å plukke ut
og legge vekt på noen data
mens de har oversett andre,
sier Jeff Short i National Oce
anic and Atmospheric Admi
nistration.

Andre forskere sier det en
da sterkere:

— Exxon gjorde nesten in
gen undersøkelser i l99, de
var ute og rensket opp oljen.
De laget sine undersøkelser i
løpet av vinteren, og de gjor
de det svært omhyggelig. Der
hvor regjeringens forskere

hadde vist at det ikke var no
en skader laget de undersøkel
ser for å underbygge dette.
Der forskerne hadde funnet
skader, laget de undersøkelser
for a motbevise dem, sier sjø—
fugleksperten Michael Fry.

Første gang
Det er forste gang Exxon-lor
skerne har lagt fram sine re
sultater. Forskning fra begge
parter ble holdt hemmelig
inntil Exxon gikk med på bø
ter og erstatning på over én
milliard dollar til federale og
statlige myndigheter. Fortsatt
står selskapet overfor krav på
2,6 milliarder dollar fra fiske
re, urbefolkningsgrupper og
andre.

Miljø på
EF-toppmøte

MiljØpolitikken blir et viktig
innslag pa neste toppmøte i

EF i slutten av juni. Det ble
bestemt pa et ulormelt mØte
mellom EFs finansministre i
København 22. mai.

Hovedtemnaet under det
uformelle finansminister-mø
tet var forslaget om en en
kombinert CO- og energiav
gift i EF, skriver Information.
Diplomater avisen har snakket
med sier at nar denne saken
først kommer opp pii toppmø
tet, er det startet en prosess
som det er vanskelig å stanse.

Under toppmøtet i juni skal
det ogsa diskuteres forslag om
at Den Europeiske Investe
ringshanken bør foreta miljø-
vurdering av alle søknader om
lån. Det blir også diskutert om
miljøprosjekter skal gis for
rang når det deles ut midler
fra EFs strukturfond.

ønsker «langsom miljørevolusjon»

Opseth vil redusere bilbruken
Samferdselsminister Kjell Opseth ønsker å redusere bilbruken her i landet.
Også ilytrafikken skal begrenses. Disse oppsiktsvekkende uttalelsene kom
Opseth med under en stor konferanse om miljø og sysselsetting i Oslo i
forrige uke. Han kom også med løfter om en «langsom miljørevoulsjon»
innen samferdselssektoren i Norge.

markedslijre den, skriver bla
det TeknologiDehat. Grunnen
er at det ikke finnes noen kla
re politiske signaler som kan
gi produsentene tillit til at
det blir avsetning for dem,
sier Volvos miljøsjef Olle JON KNUT BERG

Exxon:

Få skader i Alaska
Oljesølet fra Exxon Valdez i Alaska 11989 har hatt liten varig virkning på
naturen, hevdet Exxon da selskapet for første gang presenterte sine egne
forskningsresultater.

RAGNHIIi) SVED

Opseth-nei til gassbuss
Samferdselsminister Kjell Opseth er negativ til bruk av naturgass i busser
her i landet. Distribusjonen blir for vanskelig, mener han.
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Hordaland Politikammer
har henlagt en anmeldelse fra
Bellona mot Staioil Moni
stad. I3ellona anmeldte raft i—
neriet lor flere brudd pa ut—
slippstillatelsen i 1990 og pa
pekte blant annet utslipp av
fenol. ammonium. svovel
dioksyd og bensin. Anmeldel
sen ble henlagt pa grunn av
hevisets stilling, skriver Uke
status.

Folk puster inn for mye av
det kreftframkallende stoffet
benzen nar de tanker bensin,
ifølge et notat fra det danske
Mi Ijøsty reIsen.

Bade blyholdig og blyfri
bensin inneholder sa store
mengder henzen at man ved
tankning innander mer enn
den akseptable dagsdosen.

— A sette ned henzen-inn
holdet er et EF-anliggende.
I)et kan ikke Danmark gjøre
alene. I dag kan det etter EFs
regler være fam prosent hen
zen i hensinen. I Sverige er
grensen satt til tre prosent,
mens Tyskland har foreslått at
EF innfører en maksimalgren
se på i5n prosent henzen. Men

dette kan neppe realiseres før
pa slutten av 90—tallet, sier si
vilingeniør Erik Iversen i Mil—
jøstyrelsen til Inlormation.

Luft- og vannkvaliteten un
der OL skal males a Norsk
Institutt far Vanntorskning
(NIVA). Resultatene vil umid
delbart bli presentert tor pu

blikum og deltakere, skriver
Vart Land.

Støtten til Verdensbankens
miljøfond ((iEF) skal tredob
les. Det ble delegater fra 5
land enige om pa et møte i
Beijing nylig. Gjennom GEF
skal det gis støtte til miljøpro—
sjekter i u-land. Allerede er
undt 100 prosjekter i gang.

Hai-kvoter
USA har for første gang inn
ført kvoter for hailisket i aine—
rikanske deler av Atlanterha
vet, Mexicogolfen og 1)et ka
rihiske hav. Kvotene omfatter
39 haiarter. Samtidig er det
salt igang overvåkning av 34
andre arter som sjelden fiskes.

De nye reglene innebærer
ogsa forbud 0101 praksi sen
med a ta bare hai finnen. som
brukes i suppe. og kaste res
ten av skrotten. Det blir ogsa
forbudt tur utenlandske hater
a lange hai.

Pa grunn av overhske har
haihestandene galt kraltig ned
de siste arene. Hamene er spe
sielt sarhare far overt iske for—
(li de fçder få unger og derfor

bruker lang tid pa a ta seg opp

igjen

New Scieniist

Nei til luft i
hval
Fiskeridepartementet har inn
ført lorhud mot å pumpe luft
inn vågehvalene under årets
fangst, gar det fram av de nye
langstiorskiltene.

lnnpumping a luft har
vært brukt far å holde harpu
nert hval flytende. lnspektr
rapporter fra fangsten på

1 950—tal lei forteller i on ti Ifel—
ler der det ble pumpet luft inn
i hval som enna ikke var død.

og som dermed fikk en pine
full dtd.

Lars Walloe. leder for Sjø—
pattedyrprogrammet, sa til
Klassekampen i Ijor sommer
at innhlasing av luft er unød
vendig med dagens teknologi
og at k)rhud burde vurderes.
Det er altsa tatt til følge i for—
skriftene for arets fangst.

Lys miljøide
14000 arsverk, elektrisitet til
svarende tre Alta-kraftverk,
bedret miljø og innekl i mna.
Dette vil være resultatet hvis
et forslag fra Naturvernfor
bundet. Fellesforhundet,
Norsk Elektriker- og kraftsta
sjonslorhund og Glasmox A!S
blir realisert. Forslaget gar ut
pa a ruste opp den offentlige
hygningsmassen i Norge med
ny belysning og ventilasjon.
For a gjennomføres, krever
lorslaget 5n milliard kroner
pr. år i fire år i heilgnmnger
fra myndighetene, eventuelt
som rentefrie lån til kommu
nene med tilbakehetaling over
st røniregni ngen.
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GUNNAR BOLSTAD

Inn i drivhuset
Hva er galt med norsk miljøpolitikk?
Hvordan kan norske politikere på den ene siden vedta å
stabilisere utslippene av den farlige klimagassen CO og
samtidig fatte beslutninger som klart fører til det motsatte?
En avslorende bok om Norges lite flatterende rolle i interna
sjonal miljøsammenheng
Utgitt i samarbeid med Norges Naturvernforbund.
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